Call for Papers
International Seminar on Population Dynamics and the Human Dimensions of Climate Change, Canberra, Australia, 27-29 November 2012
Organized by the IUSSP Scientific Panel on Climate Change, in collaboration with the Australian National University

Deadline for submission of abstracts: 25 May 2012 


A strong consensus has emerged among natural scientists during the last 20 years that contemporary climate change is in large part anthropogenic. There is a need now for social scientists to contribute more to our understanding of the human causes and consequences of climate change if more effective policy responses are to eventuate. Demographers have an important contribution to make; in fact their contribution is arguably pivotal to a broad interdisciplinary understanding of the issues since the concept of “population” is basic both to social scientists working on mitigation and adaptation and to ecologists and other Earth scientists. 

The primary aim of this seminar is to bring together researchers who are working in the new field of population dynamics and climate change so we can take stock of what scientific progress has been made to date, share and consolidate our understanding of on-going research, strengthen and expand professional networks, and discuss priorities for future research and collaboration. A secondary and derived aim is to examine the extent to which a population perspective can help integrate insights into the human dimensions of climate change from across a number of social sciences. 

The Panel seeks papers which add to our understanding of the links between population dynamics and the causes and consequences of climate change, which operate at various scales: global, regional, national, and local. We are looking for a mix of theoretical, methodological and policy-relevant papers. Issues of interest include, but are not limited to, the following: 

· The way demographic factors and processes such as population growth, urbanization, ageing, changing household size, increasing human capital, and social mobility contribute to the drivers of greenhouse gas emissions; 

· The way demographic factors and processes influence the vulnerability and adaptive capacity of social groups; 

· The way demographic factors and processes need to be incorporated in effective mitigation and adaptation strategies; 

· Population-related obstacles (or advantages) to the development of effective policy; and 

· Conceptual analysis leading to improved integration of demographic insights regarding climate change with insights from other social sciences and the Earth sciences. 

To read full announcement and submit a paper proposal:
http://www.iussp.org/Activities/climatechange/call12.php.

Submissions
The IUSSP Scientific Panel on Climate Change invites researchers in the field to submit online by 25 May 2012 a 200-word abstract and an extended abstract (2-4 pages including tables). Applications will be notified whether their paper has been accepted by 25 June. If the paper is accepted the completed paper must be uploaded on the IUSSP website by 10 October 2012. 

If the paper is co-authored, please indicate on the abstract the names and affiliations of co-authors; submission should be made by the author who will attend the seminar. 
The working language of the seminar will be English. Abstracts, extended abstracts and final papers should therefore be submitted and presented in English.
Papers submitted should be unpublished and based on original research. Seminar organizers will explore possibilities to publish a selection of accepted papers. 

Seminar organizers are still negotiating additional funding to that already committed. We hope to have sufficient funds to cover travel expenses for all invited participants who require support. If funding is available it will be contingent upon submission of a complete paper of acceptable quality by the deadline for papers. 
For further information please contact Adrian C Hayes (adrian_hayes84@yahoo.com).
IUSSP Scientific Panel on Climate Change:
Chair: Adrian C Hayes
Members: Susana Adamo, Leiwen Jiang, Wolfgang Lutz.



Veuillez diffuser largement
Appel à communications
Séminaire international sur la dynamique des populations et les dimensions humaines du changement climatique, Canberra, Australie, 27-29 novembre 2012
Organisé par le Comité scientifique de l'UIESP sur le changement climatique, en collaboration avec l'Australian National University 


Date limite de soumission des résumés : 25 mai 2012 

Un fort consensus s'est dégagé dans les sciences naturelles au cours des 20 dernières années sur le fait que le changement climatique contemporain est en grande partie d'origine anthropique. A présent, les sciences sociales doivent contribuer davantage à la compréhension des causes humaines et des conséquences pour l’Homme du changement climatique si l’on veut élaborer des réponses politiques plus efficaces. La contribution des démographes est particulièrement importante en ce sens qu’elle peut servir de pivot pour une compréhension globale, interdisciplinaire de ces questions étant donné que le concept de « population » est central à la fois pour les sciences sociales, dont le travail porte sur les stratégies d’'atténuation et d'adaptation, et pour les sciences de la Terre e! t l’écologie. 

L'objectif principal de ce séminaire est de réunir des chercheurs qui travaillent dans le domaine de la population et du changement climatique afin de faire le point sur les progrès scientifiques réalisés à ce jour, partager et consolider notre compréhension de la recherche en cours, renforcer et étendre les réseaux professionnels dans ce domaine et discuter des priorités futures pour la recherche et les collaborations scientifiques. Un second objectif est d'examiner dans quelle mesure l’approche démographique permet d’intégrer les informations et les analyses provenant de l'ensemble des sciences sociales concernant les dimensions humaines du changement climatique. 

Le Comité recherche des contributions qui renforcent notre compréhension des liens entre la dynamique des populations et les causes et conséquences du changement climatique aux différentes échelles : mondiale, régionale, nationale et locale. L’objectif est de rassembler des communications théoriques, méthodologiques et à visées politiques. Les sujets d'intérêt comprennent, mais ne se limitent pas aux suivantes : 

· la façon dont les facteurs et les processus démographiques tels que la croissance démographique, l'urbanisation, le vieillissement, l'évolution de la taille des ménages, l’augmentation de capital humain, et la mobilité sociale peuvent être moteurs d'émissions de gaz à effet de serre ; 

· la façon dont les facteurs et les processus démographiques influent sur la vulnérabilité et les capacités d'adaptation des groupes sociaux ; 

· la façon dont les facteurs et les processus démographiques doivent être intégrés dans des stratégies efficaces d'atténuation et d'adaptation ; 

· les obstacles (ou les avantages) de nature démographique à l'élaboration de politiques efficaces ; et 

· des analyses conceptuelles conduisant à une meilleure intégration de l’approche démographique sur le changement climatique avec celles des autres sciences sociales et de la Terre. 

Pour lire l'annonce complète en anglais et soumettre une proposition de communication : 
http://www.iussp.org/Activities/climatechange/call12.php.
Soumissions :
Le Comité scientifique de l’UIESP sur le changement climatique invite les chercheurs intéressés à soumettre en ligne avant le 25 mai 2012 un court résumé de 200 mots et à télécharger un résumé détaillé (2 à 4 pages, tableaux compris). Les auteurs seront informés de l’acceptation de leur proposition avant le 25 juin 2012. Si la soumission est acceptée, la communication complète devra être téléchargée sur le site de l’UIESP au plus tard le 10 octobre 2012.
La soumission doit être effectuée par l’auteur qui compte participer au séminaire. S’il y a plusieurs co-auteurs, veuillez indiquer leurs noms et institutions dans le résumé. 
La langue de travail du séminaire sera l’anglais. Les résumés, résumés détaillés et communications complètes devront être rédigées et présentées en anglais. 
Les communications doivent être inédites et fondées sur des recherches originales. Les organisateurs du séminaire exploreront les possibilités de publier une sélection des communications retenues. 

Les organisateurs du séminaire recherchent des financements complémentaires et espèrent pouvoir financer le voyage de tous les participants invités qui ont besoin de ce soutien. Si les financements sont disponibles, ils seront subordonnés à la soumission d'une complète de qualité acceptable avant la date limite. 

Pour plus d’information, veuillez contacter Adrian C Hayes (adrian_hayes84@yahoo.com).
Comité scientifique de l’UIESP sur le changement climatique :
Président : Adrian C Hayes
Membres : Susana Adamo, Leiwen Jiang, Wolfgang Lutz. 

